
šovat, a  když něco nefunguje, hledáme jiné 
cesty. To je mechanismus učení, který po-
třebuje člověk osobně i služba. Lidé i insti-
tuce někdy dělají stále stejnou věc (chybu),  
a očekávají, že se dostaví jiný výsledek. A to  
i přesto, že v jiné věci by je takový předpoklad 
vůbec nenapadl. Když pečete chleba a ne  
a ne se povést, příště přeci musíte změnit  
recept nebo postup, aby se povedl lépe. 

Mezi řečí jste zmínila něco o slipech v mra- 
záku. Můžete mi popsat, o co se jedná? 
Je to příklad způsobu, jak rozbíjet mechanismus, 
který nefunguje. Možná poněkud úsměvný,  
drsný, pro někoho třeba i jen těžko představi-
telný, ale když to vezmete jako princip, tak je to 
skvělá ukázka. Neopakujte dítěti pořád únavně 
dokola, že si má uklízet svoje věci na místo.  
Napřednášejte dítěti hromadu důvodů, proč se 
to má dělat a jak je to vlastně výhodné vědět, kde 
co mám, jak vás to třeba všechny zbaví nároč-
ných rán při odchodu do školy a práce. Buďte 
názorní a šokujte. Ukažte absurditu stavu, když 
věci nejsou na svém místě. Buďte kreativní.  
Dejte slipy do mrazáku. Až je nepořádný  
majitel najde, může je zase používat.

Co je pro Vás každý den ve službě nejtěžší  
a co je neustále nutné překonávat?
Z mého pohledu sedím na dvou židlích – toho, 
kdo pracuje s klienty a toho, kdo řídí službu.  
Z praktického hlediska je neobtížnější ta ob- 

Často s klienty pracuji i tak, že do společné sku-
piny na Messengeru posílám různé odkazy na 
filmy, články nebo webináře, které vedou k po-
chopení, proč a co se děje, aby lépe rozuměli 
sami sobě i druhému. Když rodiče ještě bydlí 
společně, doporučuji i dívat se společně, pokud 
je to trochu možné.

Dopadnou někdy případy dobře? 
Co je dobře? Za mě je v mediaci dobře, že se 
rodiče vyslechnou, pochopí a najdou řešení tak, 
aby se dětí nedotýkal jejich konflikt, kterého jsou 
přímo nebo nepřímo svědky. 
Stalo se mi, že jsem zjistila, že se rodiče, kteří 
byli ve velkém konfliktu a roky spolu nežili, stá-
le milují. Seděli tu přede mnou a já jsem se jich 
zeptala: „Vy dva se milujete. Proč jste od sebe?“  
No a nyní to zkouší znovu a lépe. 
Říká se, že  jen asi 2 z 10 párů jsou opravdu 
na rozvod. S ostatními by se dalo pracovat tak, 
aby se rodina nerozpadla, kdyby se přišli včas 
někam poradit. Nikdo nás vztahy ani komunikaci 
předtím, než založíme rodinu, neučí. 

Sympatizujete s jedním z klientů více, než  
s druhým?
Ne, k oběma se snažím přistupovat stejně, být 
úplně nestranná. Jeden z klientů má vždy ten-
denci se stavět do role oběti. Já se ho ale z této 
role snažím dostat a především se dívat dopře-
du na uspořádání věcí příštích. Minulost totiž 
nezmění. A mohou změnit postoj a chování své, 
ne toho druhého. Ten druhý se dříve či později 
většinou připojí.

Jak se to stalo, že jste se ocitla v Diakonii  
Západ a jak dlouho už tu s námi jste?
Žila jsem v Praze, vystudovala grafickou školu, 
pracovala v nakladatelství a poté dlouho v re-
klamě. Následovala cesta do Ameriky, kde jsem 
o mediaci slyšela poprvé a velmi mě to zaujalo. 
V práci pro nadnárodní reklamní agentury přišlo 
pracovní vyhoření. Ten sled událostí si přesně 
nepamatuji, ale vím, že jsem se poté začala 
vracet sama k sobě, přemýšlela jsem nad tím, 
co bych vlastně chtěla dělat. Přestěhovala jsem 
se na venkov, a protože už moje babička byla 
sociální pracovnice, dodělala jsem si vysokou 
školu se sociálním zaměřením a chvíli jsem dě-
lala pečovatelku a pro Fond ohrožených dětí. 
Když už moje děti trochu povyrostly, asi v roce 
2016 jsem se rozhodla pro práci v Diakonii Zá-
pad, kde jsem jako sociální pracovnice jezdila 
do rodin, které se ocitly v různých náročných ži-
votních situacích. To, že jsem se tu velmi rychle 
začala cítit dobře, bylo především dílem kolegy, 
ke kterému jsem nastoupila do týmu v Domažli-
cích. Měli jsme i s další spolupracovnicí úžasný 
tým. Díky Diakonii jsem absolvovala mediátor-
ský kurz a již 2 roky pracuji s rodiči ve sporech 
o děti, což mě naplňuje.

Co chcete při Vaší práci předávat klientům?
Pro mě je velmi důležité navázání vztahu, připo-
jení se ke klientovi a moje autenticita. Chci, aby 
ze mě bylo patrné, že mi na klientech záleží.  
V jejich složité situaci jsem vždy angažovaná  
a chci, aby se někam posunuli. Tím, že jsem si 
také sama prošla rozvodem, vím, jak se rodiče 
cítí a kde zrovna jsou, když mi něco popisují. 
Někdy je moje vlastní zkušenost uklidní. Věřím, 

rovská šíře věcí, co musím v mé pozici  
dělat. Těch manažerských otázek k řešení je  
vždy tolik, že tu část práce s klienty 
je velice náročné do programu vtěsnat. 
A rozhodně ne v míře, jakou bych chtěla. 
S klienty však stále pracuji, a to proto,  
že nejsem klasický manažer. Nejsem schopna  
„velet“ něčemu, o čem nic nevím. Musím 
té práci rozumět a umět ji dělat. To je pro mě 
důležité, abych práci manažera dělala dobře. 

Co Vás při práci motivuje?
Nemám ráda stereotyp a nejsem dobrá v do-
držování pravidelnosti stejné činnosti. I když 
mám dělat pravidelně něco, co mě fakt hodně 
baví (třeba docházet každé úterý od do na cvi-
čení), nebudu v docházce moc úspěšná. Ti, co 
jsou mi nejblíž, říkají, že je to se mnou pekelné,  
ale já potřebuji rozmanitost a pro ty zvenku  
to možná působí jako chaos. Mně je v tom 
 však dobře. Motivuje mě tedy rozmanitost.  
Jistě, že jsou i v práci nějaké cykly, 
které se v různých intervalech opakují, ale těch 
vlastně není tolik. A ještě si ty činnosti mohu 
často poskládat tak, jak potřebuji, což je ide-
ální. A pak je ta rozmanitost v tom, že příběh 
každého klienta je úplně jiný. 

Čeho si na Diakonii Západ nejvíce ceníte?
Potřebuji zaměstnavatele, který staví na tom,  
že nechá lidi dělat to, v čem jsou dobří, nechá 
je realizovat svoje nápady a nesešněrovává je.  

S jakými emocemi od Vás odchází?
Někdy odchází zklidnění, jindy je hezké vidět 
ten „AHA efekt“, kdy si třeba partner uvědomí, 
že je to jinak, než jak si myslel. Ale stále je tu 
důležitý fakt, že nemůžete nikoho nutit se dohod-
nout. Oni musí sami chtít. Když se nechcete do-
hodnout, jděte k soudu a nechte někoho třetího 
rozhodnout o svém životě. To mi nedává smysl. 
Pokud to jen trochu jde, o svém životě bychom 
si měli rozhodovat sami, protože jen my dobře 
víme, jaké to partnerství je nebo bylo, jací jsme 
lidé a jak a s kým se naše dítě cítí dobře. Rodiče 
by neměli primárně nechat rozhodovat někoho 
jiného za ně, ale raději by se měli zodpovědně 
snažit dospět k dohodě. Když pominu finanční 
náročnost a často několikaletou délku soudních 
tahanic.

Co Vás při práci motivuje?
Mě motivuje vidět posun u klientů. Ve vnímání 
nebo to, že si něco uvědomí. Baví mě vidět to, jak 
začínají být lidé vědomí. Přichází jako nevědou-
cí a postupem času vidí věci jinak. Ve vztazích 
si musíme uvědomit, co nám chybí a jak to říct 
partnerovi. Když mu to neřekneme, nemá šanci 
se to dozvědět. Já se třeba u klientů snažím pra-
covat s konkrétními metaforami, aby to všechno 
nebylo moc abstraktní. Například jim řeknu: „On 
je medvěd, ale Vy na něj mluvíte písk, písk místo 
brum, brum.“ Musí se naučit mluvit tak, aby to ten 
druhý pochopil. V jeho jazyce. 

že jim mám co předat, ale potřebuji získat jejich 
důvěru a musí tomu dát šanci. 
Naše společná setkání většinou začínají tak, 
že je klientům u soudu nebo na OSPODu (so-
ciálce) doporučeno nebo dáno za povinnost, 
aby začali Archu navštěvovat. Ta setkání býva-
jí daná usnesením v délce 3 hodiny týdně po 
dobu 3 měsíců, což není úplně málo i vzhledem 
k jejich pracovnímu vytížení. Častou otázkou 
bývá: „Kolikrát sem doopravdy musím jít?“. V tu 
chvíli s nimi soucítím a vím, že podívat se do 
sebe není úplně příjemné, natož to dělat takto 
často a tolik hodin. A už vůbec to nechtějí dělat 
před někým, s kým jsou zrovna v procesu roz-
vodu. Mým úkolem je „svlékat je“. Lidé si hrozně 
brání svou slupku a nechtějí ztratit tvář. Snažím 
se pojmenovávat jejich pocity a zrcadlit je. 
Na začátku naší spolupráce po klientech chci, 
aby si stanovili cíl naší spolupráce – jednoduše 
aby do smlouvy napsali to, co vlastně od media-
ce čekají. Všichni se chtějí nakonec dohodnout, 
žít dál bez soudů a konfliktu, proto dohoda bývá 
cílem. A k tomu pak na všech setkáních směřu-
jeme. Čím dříve najdou společnou řeč v zájmu 
svých dětí, na které je často odkazuji, tím méně 
společných setkání budou absolvovat. 
Také je učím v rámci poradenství dobře spolu 
komunikovat, aby se vyhnuli konfliktu a jak mlu-
vit s dětmi o rozvodu a druhém rodiči.

Jak ta společná setkání probíhají?
Mediací se účastní oba rodiče. V některých pří-
padech se stává, že se s klienty sejdu jednotlivě, 
protože mezi čtyřma očima se dokáží více ote-
vřít. Když se pak sejdeme zase všichni dohro-
mady, mám daleko lepší představu o celé situaci. 

A to se tady ve většině případů dá, a to je prostře-
dí, ve kterém potřebuji být. Je ale nutné vracet  
to také organizaci zpátky a setkávat se s přijetím. 

Co byste chtěla vzkázat Vašim zaměstnan-
cům a poté co případným zájemcům o Vaši 
službu?
Svým zaměstnancům bych vzkázala, že chci, 
aby každý chodil do práce rád. Když se dá ke 
vzájemnému prospěchu využít to, co zaměst-
nance baví a zároveň to zkvalitňuje službu, tak  
je to ideální. Také mám ráda aktivní lidi, tak bych 
jim chtěla vzkázat, že mají být aktivní a chrlit  
nápady, avšak současně i způsoby řešení  
a uskutečňovat realizaci.
Klientům bych chtěla vzkázat, že není  
lepší služba našeho typu zajišťující péči  
o rodiny s dětmi v Plzeňském kraji, než Archa.  
Jsme poctiví v tom, jak věci zvažujeme,  
nejsme rigidní, nestavíme hranice ale 
mosty. Jsme otevření tvořivým alterna-
tivám. Naši zaměstnanci nebudou tiše  
sedět a poslouchat, jak to máte těžké.  
Zastáváme přístup „Máte problém? Zved-
něte se ze židle a pojďme s tím něco dě-
lat, budeme vám chvíli napovídat, vez-
meme vás třeba za ruku a kousek cesty 
vás povedeme a podepřeme, ale kus  
práce musíte odvést i vy. A až budete připra-
veni jít svým životem dál, pak vás pustíme  
a budeme se s radostí dívat, jak se vám  
dobře daří.“

Čeho si na Diakonii Západ nejvíce ceníte?
Máme dobré zázemí, zastřešuje to kvalitní šéf – 
ředitelka Lucie, která má hodnotu sama o sobě. 
Já mám vždy snahu o to, aby naše práce „fun-
govala“ a u naší ředitelky Diakonie Západ vím, 
že to má stejně a že jí na tom záleží. Když něco 
dělám, musí mi na výsledku záležet, vidět v tom 
smysl, a to máme asi společné. Jsem také ráda, 
že mám od vedoucí Archy hodně volnou ruku  
a díky mediátorským intervizím, které jsme ne-
dávno zavedli, zároveň i podporu a oporu. A také 
musím zmínit svou skvělou mladou kolegyni  
v Domažlicích i nový tým kolegů v Plzni.

Co byste chtěla vzkázat případným  
zájemcům o Vaši službu?
Aby si věřili, že když se chtějí v zájmu dětí do-
hodnout, tak to zvládnou. Mají to ve své moci. Že 
kdo chce, najde si způsob, a kdo nechce, hledá 
důvod. Nedělají to kvůli tomu druhému, ale pro 
sebe a pro své děti. A hlavně že i malý krůček 
dopředu např. v podobě toho, že se rodiče opět 
začnou zdravit, může mít časem obrovský vý-
sledný efekt a přínos. Na rozdíl od soudních ta-
hanic a bojů za pomoci právníků, si tak svůj další 
život s dětmi vytvoří sami. Je smutné, že když 
se chtějí lidé rozejít, napadne je soud a právník, 
místo toho, jak to udělat, aby se všem i po roz-
vodu (rozchodu) hezky žilo a vyšli si vzájemně  
v zájmu dětí vstříc.

Často se ukáže, že například agresivní chování 
jednoho z rodičů je spíše aktem zoufalství, než 
snaha ublížit. Pomocí aktivního naslouchání se 
oběma rodičům snažím toto jednání vysvětlit. 
Také se mi osvědčilo se zaměřit na to, aby si ka-
ždý byl schopen přiznat svůj podíl viny na tom, 
co se stalo. Protože když to člověk udělá, úplně 
jinak se začne chovat k tomu druhému. Uvědo-
mí si, že je také nedílnou součástí společného 
příběhu. Když například otec křičí v mediaci na 
manželku, že ho podvedla a že ho zradila, ptám 
se, jak se to mohlo stát, co této nevěře předchá-
zelo. Nevěra se nikdy nestane jen tak z ničeho.
Nekouzlím, oba propojuji v jejich společných 
potřebách a zprostředkovávám pochopení je-
jich rozdílných důvodů, zájmů, záměrů, což je 
nezbytnou součástí celého procesu. Jde také  
o to, v jaké fázi rozvodu klienti jsou, a pokud jsou 
tam velké emoce, nebývá to snadné. Hodně se-
tkání je pak o odfiltrování těchto emocí. Rodiče 
se při setkáních musí dostat „ze srdce do hlavy“. 
Někdy to jde lépe, někdy to jde hůř a někdy to ne-
jde. Já nejsem terapeut, ale mediátor. Společné 
předměty jednání – to, co vlastně chtějí – a jejich 
hledání a nalézání řešení poté ideálně vedou  
k dohodě mezi rodiči. 

Jana Hánová, zaměstnankyně Archy pro rodiny s dětmi v Domažlicích, své  
klienty při mediacích „svléká“. Ví, že podívat se do sebe, není jednoduché.  
Jejímu rentgenovému zraku ale nic neuteče.

ROZHOVOR SE ZAMĚSTNANKYNÍ

Kdy se začal psát Váš příběh s Archou?
S panem Patrikem Drábem (pozn. Diakonie Zá-
pad: s psychologem a psychoterapeutem Archy) 
spolupracuji už přes rok. Mám čtyři děti se třemi 
tatínky, což s sebou bohužel přineslo nějaké třecí 
plochy, které jsme museli začít řešit. 
Nejstarší dvě děti mám z prvního manželství, 
rozvod probíhal dohodou a dohodli jsme se  
i v následné péči o naše děti. Třetí dítě mám  
s partnerem, který s námi zkoušel po narození 
dcery žít, ale nefungovalo to. Od narození ji však 
navštěvoval, později si ji brával k sobě a já tomu 
nechávala volný průběh. Byla jsem ráda, že jako 
otec funguje. Ale nakonec se stávalo, že u něj 
holčička přes svůj útlý věk byla často více, než 
doma. Bez toho, abych předem věděla, kdy se 
zase vrátí nazpět. U otce sice měla vše, co potře-
bovala, ale často se jí stýskalo a zřejmě násled-
kem toho začala mít poruchy spánku, kdy pak 
doma několik dní po návratu od otce ze spaní 
křičela a skřípala zuby, z toho bylo vcelku zřejmé, 
že jí toto volné nastavení péče nesvědčí.

Jak jste to řešila?
Chtěla jsem se s jejím otcem dohodnout na něja-
ké pravidelnosti, aby měla režim, který by pro ni 
nebyl tak stresující, ale to se nesetkalo ze strany 
otce s pochopením. Došlo ke konfliktu, otec po-
dal žádost o svěření do jeho péče a skončili jsme 
u soudu. Od soudu nás pak poslali na rodinné 
terapie právě do Archy. Terapie pro mě byly vel-
mi náročné, nerada na ten čas vzpomínám. Bylo 
náročné se potkávat v tomto našem rozpoložení 
a absolvovat to celé spolu, myslím, že pokud by 
se s klienty pracovalo více odděleně a pracova-

lo se zejména na vztahu těch dvou lidí tak, aby 
získali opět aspoň částečně důvěru jeden k dru-
hému, bylo by to možná snazší.
  
Co zpětně vnímáte jako nejvíce pozitivní na 
rodinné terapii?
 Byli jsme vedeni k tomu, abychom se  namísto 
vnímaných křivd zaměřili na to, co je dobré pro 
společné dítě. Přišel jeden moment, kdy jsem 
cítila, že se dohodneme, a to, když jsme dostali 
za úkol zakreslit na tabuli, jak by si každý z nás 
představoval týdenní režim péče o dceru. To už 
vypadalo trochu jako spolupráce nás dvou rodi-
čů na optimálním řešení pro naše dítě. Teď, když  
s bývalým partnerem máme vše vyřešené  
a bavíme se o celém tom procesu zpětně, shodli 
jsme se na tom, že jsme se báli jeden druhého. 
Já jsem se bála, že mi vezme dceru a on se bál, 
že mu nedovolím se s ní vídat. Přitom já jsem 
věděla, že on se k ní chová skvěle a že samo-
zřejmě chci, aby se s ní dál vídal, jen jsem tomu 
chtěla dát nějaké hranice a pravidelnost. Ale 
bohužel jsem se nejspíš projevovala tak, že měl 
strach, aby ji vůbec vídat mohl, což vidím až teď 
s odstupem. Byli jsme na sebe strašně naštvaní 
a úplně jsme se nenáviděli. 
V těchto chvílích je ale dobré připomínat si, že to 
je pořád váš bývalý partner a zkusit naslouchat 
tomu, jak by si to přálo především dítě. Naše věc 
nakonec skončila po čtyřech sezeních, partner 
ustoupil ze svých požadavků a souhlasil s tím, 
že holčička bude nadále v mé péči a jemu bude 
upraven režim návštěv. Kromě terapeutů z Archy 
odvedli svou práci také právníci. Ale mám pocit, 
že nám to ze zdraví vzalo tak rok života. Dnes 

péče ze strany otce probíhá opět podle toho, jak 
se dohodneme, ale nově je tu čeho se chytnout  
v případě, že by to přestalo fungovat. 
Vše probíhalo v době, kdy už jsem prožíva-
la nové manželství a mateřství s nejmladším 
synem. Ani tento vztah nevydržel, kdy rozvod  
i péče o společného syna byly opět vyřešeny 
vzájemnou dohodou.

Střetly se ještě někdy poté Vaše cesty  
s Diakonií Západ?
Časem se ukázalo, že budu potřebovat po-
moci opět já sama, toho času v rozvodu, a to  
s úzkostmi a panickými atakami, které mne za-
čaly trápit. Takže jsem se opět obrátila na Archu  
a nyní jsem v péči pana Drába.

Jak ty terapie probíhají?
Prakticky to vypadá jako rozhovor, otázkami 
mě terapeut navádí k tomu, co potřebuje slyšet, 
abych se posunula dál. V době pandemie jsme 
konzultovali  prostřednictví videohovoru a také 
probíhají telefonické konzultace, ale na kvalitě 
to neubírá. Terapie trvá vždy něco přes hodinu.  

Paní Jana je klientkou Archy pro rodiny s dětmi už přes rok. Moc dobře si uvědo-
muje, že to první a nejdůležitější, co by měli rodiče pro své děti udělat, je, mít mezi 
sebou hezké a fungující vztahy. A to ať už jsou spolu nebo žijí odděleně.

ROZHOVOR S KLIENTKOU



KAMPAŇ

M Ě S Í C  P R O  R O D I N Y  S  D Ě T M I

Irena Macháčková, vedoucí služby Archa pro rodiny s dětmi, je ve svém oboru 
opravdovým vizionářem, ale zároveň je nohama pevně na zemi. Je také zkuše-
ným talent managerem, který se snaží vidět v každém zaměstnanci potenciál  
pro něco specifického. A co vzkazuje všem klientům?  
„V Arše vám budeme chvíli napovídat, klidně vás i kousek cesty povedeme, 
ale odmakat si to budete muset sami“

ROZHOVOR S VEDOUCÍ SLUŽBY

I kdyby se měli kus vrátit a hledat zno-
vu a jinde. Naučila jsem se v Arše hodně  
respektovat fakt, že o rady nikdo nestojí a je nut-
né hledat metody, které rady neposkytují. Rada 
je fajn v nějakém období nebo v nějaké jasné 
věci, ale často není rada přístup, který může  
reálně pomoci. My lidé si chceme dělat věci 
zkrátka po svém. Člověk v životě (v rodině,  
ve škole, v kontaktu s ostatními)  
dostává jakési rámce, podle kterých 
může jednat, nikoliv přesné návody. V Arše s 
klienty hledáme rámce a rovnováhu, jak rodi-
čům umožnit naplňování jejich rodičovské role  
v kontextu celé společnosti a jejich pravidel. 
Často nechceme a neumíme dát přesný návod 
na výchovu konkrétního dítěte, nebo na to, jak 
si doma mají zařídit fungující vztahy. Ale spolu  
s nimi hledáme v jejich životech – to, co je 
dobré a co úplně nevyhovuje; co lze zvlád-
nout, s čím nelze hnout; kde se potře-
buji o někoho alespoň chvíli opřít a kde 
dokáži kráčet sám; kde je potřeba se přizpů-
sobit a přijmout pravidla a kde musím držet  
kormidlo já sám. Často nám klienti říkají, že 
je ani nenapadlo jít do sociální služby, že je 
vlastně někdo „donutil“, ať do Archy jdou,  
a jak jsou teď překvapeni, co tu vlastně dě-
láme. Že je to něco úplně jiného, než čekali, 
ale motivuje je to zůstávat s námi v kontaktu  
a ve spolupráci. 

Jak chcete, aby Archu Vaše okolí vnímalo?
Jako vlajkovou loď, co drží pevně kormidlo,  
v plachtách má vítr a hledá nejlepší cestu 
mezi nástrahami moře se skvělou posádkou 
na palubě. Vždy jde o to chytit osobní zod-
povědnost. Ať už jde o klienta nebo o pracov-
níka. Zvažujeme dlouhodobě nejlepší cesty  
a způsoby, jak něco udělat, snažíme se zlep-

pomůcek a materiálů, připravujeme tematické  
skupiny a aktivity pouze pro děti, apod.
Také se nyní rozhlížíme v novém domě a v nové 
ulici (pozn. Diakonie Západ – Plzeňská poboč-
ka se přestěhovala v samém závěru roku 2020  
do Resslovy ulice v Plzni). Říkám si, jak nás  
seznámit s novými sousedy, s lidmi i organi-
zacemi. Jestli třeba neuspořádat nějakou pro-
pagačně-seznamovací akci. Zároveň je ulice 
pojmenovaná po Josefu Resselovi, vynálezci 
lodního šroubu, a my jsme Archa, takže se tu 
analogie dost nabízí.

Kde myslíte, že se v lidech bere vůle pomá-
hat a jak to s pomocí máte Vy osobně?
Myslím, že nějaká část lidí to má v sobě zakó-
dováno. A pokud nemají práci, ve které mohou 
pomáhat, tak to dělají jinde nebo třeba doma.  
V sociálních službách stojíme však u otázky 
vhodné míry. Přílišná pomoc není často ku 
prospěchu a zvláštní kategorií je ještě pomoc 
nevyžádaná. 
O sobě bych řekla, že jsem takový ten prototyp 
učitelky, což je ostatně jedno moje vzdělání. 
Vidím nějaké místo a mám potřebu ho zaplnit, 
něco tam dodat. A může to být třeba podpo-
ra člověku se něco naučit, pochopit, dokázat. 
Zároveň když někomu pomáhám, musím si 
to racionalizovat a být nad věcí. Stejně jako 
kupříkladu zdravotní sestra se také nemůže 
dojímat nad každým pacientem, to by tu práci 
nemohla dělat. Rizikem i naší sociální práce je, 
že se člověk může velmi snadno stát cynikem. 
Pokud se k tomu schyluje, je nejvyšší čas ode-
jít. Nerada bych se stala cynikem. 

Co je pro Vás to hlavní, co chcete předávat 
denně klientům i svému okolí?
Všichni jsme sami zodpovědnými za svůj 
život. Žádné instituce za nás převzít odpo-
vědnost nemohou. Zubař vám také nepomů-
že, když si nebudete doma čistit dlouhodo-
bě zuby a nespasíte to jedním ošetřením za 
rok. Chci klientům předávat to, že oni sami 
mají možnosti. Ale z pozice rodiče také po-
vinnosti. Jsou to oni, kdo musí hledat cestu.  

Co Vás jako první napadne, když se řekne  
Archa pro rodiny s dětmi?
Je to práce, která pro mě má smysl, byť by 
mě nikdy nenapadlo, že v tomto typu služby 
mi bude dobře. Původně jsem šla na výbě-
rové řízení do Adite (pozn. Diakonie Západ: 
služba zajišťující doprovázení pěstounů).  
Po mateřské jsem se chtěla vrátit do soci-
álních služeb a v té době se velmi začala 
podporovat pěstounská péče. Věřila jsem, 
že jsem tím člověkem, který vylidní kojenec-
ké ústavy, ale nakonec jsem zakotvila v Arše, 
kde se mohu realizovat. Jsem tu už bezmála  
8 let. Chodím sem ráda, je mi tu dobře,  
v Diakonii jsou fajn lidi. 

Co u Vás ve službě nyní nejvíc řešíte? 
Přemýšlíme, co budeme dělat s cennými zku-
šenostmi, které jsme nabyli za COVIDu. Hod-
ně jsme pracovali a pořád ještě pracujeme on-
line. Výhody toho by bylo rozumné zachovat.  
Jsme v období, kdy lze s nadsázkou říct, že 
trochu otáčíme kormidlo na přímou práci s dět-
mi. To, že život dítěte závisí na rodiči, a má-li se 
pro dítě něco změnit, musí se to změnit nejprve  
u rodiče, je stále stěžejní myšlenkou naší  
filozofie. Proto pro nás vždy bylo důleži-
té měnit postoje rodičů. Někdy však rodiče 
nejsou schopni nebo ochotni změnu udě-
lat nebo by jí byli schopni udělat, ale v příliš 
dlouhém časovém horizontu. A pro dítě čas 
příliš letí. Vnímáme v současnosti naléhavě-
ji, že vhodnějším přístupem může být jaké-
si „zastoupení“ rodiče, kdy objektem služby  
a tvůrcem změny je samo dítě. Samozřejmě  
v závislosti na věku a velikosti úkolu.  
Mám v týmu lidi, řekla bych co kus, to unikát.  
Neustále objevuji jejich drobná i větší nadání, 
stále mě překvapují. Společně jsme takový  
Ferda mravenec, práce všeho dru-
hu. Hledám cesty, jak jejich individuali-
tu podpořit ku prospěchu celku a radosti 
a spokojenosti jich samých. Např. bychom  
rádi nově vstoupili na trh vzdělávání  
a připravili jsme několik kurzů k akreditaci, 
zabýváme se realizací vlastních metodických 

Diakonie Západ se prostřednictvím online kampaně „měsíc pro…“ bude téměř celý rok 
věnovat postupně vždy jedné cílové skupině klientů. Rádi bychom vám ukázali barev-
nost a rozmanitost diakonických služeb, nasazení i profesionalitu našich pracovníků,  

a v neposlední řadě obyčejný každodenní život, který žijeme s našimi klienty.

Archa je součástí procesu tzv. Cochemské praxe. Jak se k této praxi staví tři aktéři (pracovnice OSPODu, 
soudkyně a psycholog) se dozvíte ve videu, které bylo v rámci kampaně zveřejněno na Facebookových 
stránkách Diakonie Západ i Archy. 

S Cochemskou praxí úzce souvisí pojem ROZVOD S RESPEKTEM. Všem zmíněným odborníkům jsme 
položili stejnou otázku – co pro vás znamená rozvod s respektem? 
Výsledné video najdete též na zmíněných Facebookových stránkách.

Archa ve spolupráci s Poradnou navíc vytvořila web www.rozvodsrespektem.cz, ve kterém se dozvíte praktické 
rady ohledně rozvodu a toho, jak ho co nejšetrněji zvládnout mezi sebou, ale především s ohledem na děti.

www.diakoniezapad.cz facebook.com/diakonie.zapad

Odvyprávím to, co potřebuji. Velmi ulevující je 
i jen to, že někomu můžete svěřit věci, které si 
běžně necháváte pro sebe, bez toho, aby ten, 
kdo naslouchá, vaše jednání jakkoliv hodnotil. 
Nově si píšu deník, který mám s terapeutem sdí-
lený, on si ze zápisků vybere to, co je pro něj 
zajímavé a na co se spolu můžeme zaměřit.

Co do deníku zaznamenáváte a jak často?
Píšu si všechno, co mě napadne, frekvenci ne-
mám určenou. Přispívám tam, kdy chci. V zá-
pisech je tak přesně vidět, kdy tu náladu mám  
a kdy ji nemám. Neustále se to mění a dá se  
z toho udělat zajímavý výstup. Teď mám úkol 
si psát vše, co mi ten den udělalo radost. Vše,  
z čeho cítím, že mi zvedne náladu. Člověk je 
někdy překvapený, jaké to mohou být maličkosti.

Po všech zkušenostech, které jste za  
život nasbírala – co myslíte, že je pro rodinu  
nejdůležitější?
Prvotní je vztah dvou lidí. Jejich vzájemná sho-
da je, myslím, základní pilíř fungující rodiny, bez 
ohledu na to, zda jsou biologickými rodiči dětí 
či nikoliv. Kdybych teď měla něco dělat znovu 

a lépe, určitě bych si nastavila jasné hranice ve 
svých vztazích a víc bych komunikovala. To je, 
domnívám se, pro partnerství zásadní. Zpětně 
vidím, že například věci, které jsme v prvním 
manželství nepřekonali, bych dnes zvládla mno-
hem snáz. V partnerském vztahu je dobré včas 
rozpoznávat signály, které nás varují. Věřím, že 
každý člověk má v sobě nějakou kontrolku, která 
se rozsvítí ve chvíli, kdy tam něco není v pořád-
ku. Jen se musíme naučit ji poslouchat a včas 
tyto záležitosti podchytit a společně řešit, pokud 
to ještě jde. 
Vždy jsem šla ze vztahu do vztahu, teď se učím 
být sama. To je někdy náročné, ale zároveň vel-
mi důležité. Naučit se žít sám se sebou, spoléhat 
se na sebe samu a dokázat být sám za sebe 
spokojený. Pak máme, myslím, šanci lépe zvlá-
dat náročnost partnerských vztahů.

Co byste mohla říct o zaměstnancích  
Diakonie Západ?
Setkala jsem se s vedoucí Archy, paní Macháč-
kovou, která společně s panem Drábem vedla 
naši rodinnou terapii, ale v pravidelném kontaktu 
jsem nyní již jen s panem Drábem. Pan Dráb je 

velmi empatický člověk a odborník, který hledá 
příčinu věci, díky společným terapiím jsem dnes, 
co se mých problémů týče, zcela jinde, než před 
rokem a odráží se to v mnoha aspektech mého 
života. Tímto mu velice děkuji za jeho vlídnou 
péči a spolupráci s ním mohu jen doporučit.

Vzkázala byste něco případným zájemcům  
o službu?
Aby se nebáli vyhledat odbornou pomoc, pokud 
se objeví problémy.  Aby, co se sporů o děti týče,  
mysleli především na ně. Vše, co je mezi dospě-
lými, se dá zvládnout, ale hlavně to nesmí odnést 
děti. Už to, že se rodina rozpadne, je pro ně šok 
a ztráta bezpečného přístavu. Mí rodiče se roz-
vedli po  36 letech, když už jsem byla dospělá, 
a i tak mě to velmi zasáhlo. Tím, že jsem chvíli 
pracovala ve školce, jsem měla přímou zkuše-
nost s dětmi z rozpadlých rodin. Na dětech jste 
okamžitě mohli poznat, že se u nich doma něco 
děje. Na to musíme stále myslet. Nedělejme jim 
to ještě těžší. 

Nebo prostřednictvím dárcovské SMS ve tvaru:
DMS DZ 30 
DMS DZ 60 
DMS DZ 90
na telefonní číslo 87 777. Cena DMS je 30 nebo 60 nebo 90 Kč. 
Více na www.darcovskasms.cz.

Stačí jen pár kliknutí k tomu, abyste někomu pomohli.

PODPOŘTE DIAKONII ZÁPAD
finančním příspěvkem, který pomůže v daný okamžik 

právě tam, kde je ho nejvíce potřeba.

Děkuj
eme!


